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Skal rajgræsmarken ligge til andet års frøhøst? 

Frøfirmaerne er lige nu ude at tegne kontrakter på andet års høst af alm. rajgræs til frø. Hvad skal man som avler 
være opmærksom på i denne situation? 

Vejret generer høsten i øjeblikket. De store vandmængder har gjort markerne våde, og det kan ødelægge den nye udlægsmark. Samtidig kan den 
sene høst medføre, at en del af det planlagte udlæg i renbestand må opgives. Derfor er der en vis interesse fra frøfirmaerne i øjeblikket for at lade 
sidste års frømark af alm. rajgræs ligge til høst 2012.

Som avler er det naturligvis vigtigt at vurderer økonomien nøje. Det koster altid udbytte at vælge andet års avl, men dette udbyttetab varierer fra
ganske få procent til 50 pct. udbyttetab. Hvor stort udbyttetabet bliver afhænger for en stor dels vedkommende af, hvordan man behandler sin 
første års mark efter høst. 

Nogle af de betydende faktorer for et godt dækningsbidrag i andet års marken er:

l Det potentielle udbytte i marken.

l Prisrelationerne mellem frø og alternative afgrøder.

l Sparede omkostninger. 

Det potentielle udbytte
Det potentielle udbytte afhænger af markens tilstand efter høst af første års marken. 

1. Plantebestanden og fordelingen af planterne 
2. Er der betydende strukturskader i marken? (dybe spor m.m.) 

Plantebestanden er normalt let at vurdere. En tælleramme er et godt værktøj, men husk også at se på de enkelte planter. Er der liv i dem? Det er 
vigtigt at være opmærksom på, at det største problem for at opnå et godt udbytte i andet års-marken oftest er en for tæt plantebestand. Er 
planterne jævnt fordelt, kan en lidt tynd mark godt give et pænt udbytte. Skulle marken være for tæt er en god løsning at harve marken i efteråret. 
En harvning skal være så kraftig, at plante-standen udtyndes. Det ser ikke pænt ud, men det virker. Hvilken harvetype, der anvendes er mindre 
vigtigt. En sideeffekt af harvningen er, at der vil blive frigivet noget kvælstof, som de overlevende planter kan udnytte. 

Er der dybe spor i marken efter høst, bør marken kasseres, strukturskaderne udbedres og marken tilsås med en anden afgrøde.

Når marken er vurderet og biologisk fundet i orden til andet års avl, er det meget vigtigt også at vurdere pris- og udbytterelationerne mellem frø og 
de alternative afgrøder.

Se artikel nr. 655: Hvornår skal jeg vælge frøgræs frem for korn?, som kan være en hjælp til denne vurdering.

Her er forskellige scenarier gennemregnet. Der kan tages udgangspunkt i forskellige priser og udbytter på de afgrøder, du ønsker at sammenligne. 
Det vigtige er at forholde sig realistisk til udbyttepotentialerne på sin egen ejendom. Husk at være realist.

Det sidste man skal være opmærksom på omkring andet års rajgræs er sparede omkostninger. Hvis man vælger andet års avl sparer man en 
pløjning, en såning, såsæd og tid til etablering af en ny afgrøde. I den situation vi er i netop nu, kan tiden til afgrødeetablering blive en betydende 
faktor. Hvis de alternative afgrøder ikke kan etableres på det optimale tidspunkt, skal man huske at tage hensyn til det i sine udbytteforventninger i 
den alternative afgrøde. Græsset er etableret.
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